

الجمهوريّة العربيّة السوريّة جامعة دمشق كليّة الحقوق كليّة الحقوق قسم القانون الخاص

الازدواجيّة في سُلطة إلقاء الحجز الاحتياطي بين القواعد العامة والتشريعات الخاصة

رسالة مُقدّمة لنيل درجة الماجستير في القانون الخاص

إعداد الطالب

غيث محمد معتز أجليقين

إشراف الأستاذ الدكتور

أ. د. محمد حاتم البيّات

أستاذٌ في قِسم القانون الخاص

كليّة الحقوق – جامعة دمشق

(2023)

"المُلخّص"

الحجز الاحتياطي إجراء تحفظي يقوم على تقيّد سلطة المدين على أمواله، عن طريق وضع مال المدين تحت تصرّف القضاء حتى انتهاء المنازعة القضائية، بغية منع المدين من التصرّف بأمواله أو تهريبها إضراراً بحقوق الدائن الحاجز. وإنَّ المُشرّع السوري لم يضع كافة القواعد القانونيّة التي تحكم الحجز الاحتياطي ضمن متن قانون واحد يمكن الرجوع إليه، للوقوف على المبادئ القانونيّة التي تحكم الحجز الاحتياطي بوصفه أحد أهم الإجراءات التحفظية التي تؤدي إلى الحفاظ وحماية حقوق الدائنين الحاجزين بمواجهة المدينين المحجوز عليهم.

فالهدف من هذا البحث هو العمل على جمع كافة النصوص القانونية المُتعلّقة بالحجز الاحتياطي والمُنتشرة في عدة قوانين مختلفة، حيثُ تمّ إدراج بعض هذه النصوص القانونيّة من قِبل المُشرّع ضمن القواعد القانونيّة العامة المنصوص عليها في متن قانون أصول المحاكمات المدنية، وبعضها الأخر تمّ إدراجه والنص عليه ضمن تشريعات خاصة. بغية عرض النظام القانوني للحجز الاحتياطي في التشريع السوري، من خلال تحديد الجهات المُختصّة بإلقاء الحجز الاحتياطي في التشريع السوري، والحالات التي أجاز المُشرّع في حال توافرها طلب إلقاء الحجز الاحتياطي، وبيان الآلية المُتوجب اتباعها لدى طلب الحجز الاحتياطي والوقوف على آثار صدور قرار الحجز الاحتياطي سواء بخصوص حقوق الدائن الحاجز أو بخصوص تقيّد سلطة المدين على أمواله، وبيان مدى إمكانية الطعن في القرارات الصادرة في نطاق الحجز الاحتياطي من الحاجز والمحجوز عليه والغير، ومصير الحجز الاحتياطي. بالاعتماد على المنهجي التحليلي.

ليتبيّن بأنَّ المُشرّع السوري أخذ بمبدأ ازدواجية منح سلطة إلقاء الحجز الاحتياطي، حيثً منح سلطة إلقاء الحجز الاحتياطي لكل من القضاء، وجهات ذات طبيعة مُستقلة تُنظمها تشريعات خاصة.

الكلمات الرئيسية: حجز احتياطي، تشريعات خاصة، ازدواجيّة.

Syrian Arab Republic

Damascus university

Faculty of Law

Department Private Law



Duplication of the authority to place precautionary seizure between general rules and special legislation

A dissertation submitted in partial fulfillment of the requirements for the degree of Master in Private Law

By

Ghaith Mhd. Moutaz Ajalyaqin

Supervisor

Prof. Mouhammad Hatem Al-bayat

Professor at Private Law Department

Damascus University - Faculty of Law

(2023)

Abstract

Precautionary seizure is a precautionary measure based on restricting the debtor's authority over his money, by placing the debtor's money at the disposal of the judiciary until the end of the judicial dispute, in order to prevent the debtor from disposing of his money or smuggling it to the detriment of the rights of the seizing creditor. The Syrian legislator did not set all the legal rules governing precautionary attachment within the body of a single law that can be referred to, in order to find out the legal principles governing precautionary attachment as one of the most important precautionary measures that lead to preserving and protecting the rights of creditors withholding against debtors who are seized.

The aim of this research is to work on collecting all the legal texts related to precautionary detention, which are spread in several different laws, where some of these legal texts were included by the legislator within the general legal rules stipulated in the body of the Code of Civil Procedure, and some of them were included and stipulated in special legislation. In order to present the legal system of precautionary attachment in the Syrian legislation, by defining the competent authorities to place the precautionary attachment in the Syrian legislation, and the cases in which the legislator authorized, if available, the request for the precautionary attachment, and indicating the mechanism that must be followed when requesting the precautionary attachment, and standing on the effects of the issuance of the precautionary attachment decision, whether regarding the rights of the creditor withholding or regarding the restriction of the debtor's authority over his money, and indicating the extent to which decisions issued within the scope of the precautionary attachment can be appealed by the seizer, the seized person, and others, and the fate of the precautionary attachment. Based on the analytical method.

To show that the Syrian legislator adopted the principle of duality in granting the authority to place precautionary detention, as it granted the authority to place precautionary detention to each of the judiciary, and to bodies of an independent nature that are regulated by special legislation.

Keywords: Precautionary seizure, Special legislation, Duplication.